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В статье исследованы и систематизированы тенденции институционального развития территориального обществен-

ного самоуправления в ходе реформирования территориальных основ местного самоуправления в России, а также 

особенности отражения этих тенденций в документах стратегического планирования, принимаемых органами госу-

дарственной власти и органами местного самоуправления. Доказано, что законодательством субъектов РФ преиму-

щественно устанавливается система институтов, обеспечивающих развитие и региональную интеграцию ТОС, раз-

граничение полномочий в сфере развития ТОС, меры государственной поддержки ТОС. Муниципальные программы 

развития ТОС более разнообразны и по содержанию, и по их юридической форме, а именно реализуются три подхода 

построения таких программ: развитие ТОС как часть программы развития институтов гражданского общества в целом; 

программы развития СО НКО и ТОС; программы развития исключительно ТОС. При этом новейшей тенденцией пра-

вового регулирования ТОС является признание его субъектом — участником отношений стратегического развития му-

ниципального образования. 
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The article studies and systematizes the trends in the institutional development of territorial public self-government in the course of 

reforming the territorial foundations of local self-government in Russia, as well as the features of reflecting these trends in strategic 

planning documents adopted by state authorities and local governments. It is proved that the legal acts of the constituent entities 

of the Russian Federation mainly establish a system of institutions that ensure the development and integration of territorial public 

self-government within the subject of the Russian Federation, the delimitation of powers in the field of development of territorial 

public self-government, measures of state support for territorial public self-government. Municipal programs for the development 

of TPS are more diverse both in content and in their legal form, namely, there are three approaches to building such programs: 

TPS development as part of the program for the development of civil society institutions as a whole; development programs with 

NGOs and TPS; development programs exclusively TPS. At the same time, the latest trend in the legal regulation of territorial 

public self-government is its recognition as a subject - a participant in the relations of strategic development of the municipality.
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